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PROTOKÓŁ Nr XXV/2016 kadencji 2014 - 2018 
Z SESJI RADY POWIATU W ŚRODZIE ŚLĄSKIEJ 

odbytej w dniu 27 października  2016 roku, o godz. 14.
00

 
w sali konferencyjnej Starostwa Powiatowego w Środzie Śląskiej 

przy ul. Wrocławskiej 2. 
 
Przewodniczący Rady Powiatu  
Przewodniczący otworzył sesję i po powitaniu radnych oraz zaproszonych gości oświadczył, iż 
zgodnie z listą obecności aktualnie w posiedzeniu uczestniczy 15 radnych, co wobec 
ustawowego składu Rady wynoszącego 17 osób stanowi quorum, pozwalające na podejmowanie 
prawomocnych uchwał. Listy obecności radnych i gości stanowią załączniki nr 1 i nr 2 do 
niniejszego protokołu. 

 
Za przyjęciem porządku obrad, Rada Powiatu głosowała:  
 

ZA – 15  P – 0  W – 0 

 
Porządek został przyjęty i przedstawia się następująco: 
 

1. Otwarcie sesji. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu Nr XXIV/2016  z sesji Rady Powiatu w Środzie Śląskiej. 
4. Sprawozdanie Starosty z wykonania uchwał Rady Powiatu.  
5. Sprawozdanie Starosty z działalności Zarządu Powiatu w okresie między sesjami. 
6. Informacja na temat realizacji zadań oświatowych w roku szkolnym 2015-2016 oraz 

analiza wyników sprawdzianów i egzaminów w podległych placówkach. 
7. Ocena bazy dydaktycznej w podległych jednostkach. 
8. „15 min. dla wyborców”. 
9. Podjęcie uchwał Rady Powiatu w sprawie: 

- określenia zadań, na które przeznaczone zostaną środki Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych, 
- odwołania Komendanta Społecznej Straży Rybackiej Powiatu Średzkiego, 
- powołania Komendanta Społecznej Straży Rybackiej Powiatu Średzkiego, 
- zmian w uchwale budżetowej Powiatu Średzkiego na rok 2016, 
- uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Średzkiego na lata 2016-2024 

10. Interpelacje i zapytania radnych. 
11. Wnioski i oświadczenia radnych. 
12. Sprawy różne. 
13. Zamknięcie sesji.                                                
 
Ad. 3/Przyjęcie protokołu Nr XXIV/2016 z sesji Rady Powiatu w Środzie Śląskiej. 
 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu Nr XXIV/2016 z sesji Rady 

Powiatu odbytej na posiedzeniu w dniu 29 września   2016 roku 

Rada Powiatu za przyjęciem protokołu Nr XXIV/2016 głosowała:   
 

ZA - 15  P - 0  W – 0  

 
 
Ad. 4/ Sprawozdanie Starosty z wykonania uchwał Rady Powiatu (załącznik nr 3 do 
protokołu)  
 
Nikt nie wyraził chęci zabrania głosu. 
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Ad. 5/ Sprawozdanie Starosty z działalności Zarządu Powiatu w okresie między 
sesjami (załącznik nr 4 do protokołu)       
 
Starosta 
Przedstawił sprawozdanie.    
   
Nikt nie wyraził chęci zabrania głosu. 
 
 
Ad. 6/  Informacja na temat realizacji zadań oświatowych w roku szkolnym 2015-2016 
oraz analiza wyników sprawdzianów i egzaminów w podległych placówkach. 
(załącznik nr 5 do protokołu)       
 
Przewodniczący Rady 
Przechodzimy do punktu 6 i 7, jeżeli nie usłyszę sprzeciwu to proponuję, ażeby punkt 6 i 7 
rozpatrywać jednocześnie. Przed dyskusją Wydział Edukacji przygotował film. 
 
Zuzanna Jaskuła – kierownik Wydziału EKS 
Panie Przewodniczący pragnę sprostować - to nie Wydział Edukacji przygotował film, film 
został przygotowany przez Telewizję Polską na wniosek Legnickiej Strefy Ekonomicznej i 
został pokazany na dużej konferencji z udziałem przedstawicieli Rządu, która odbyła się w 
Legnicy. Chciałabym Państwu ten film pokazać, chociażby z tego względu, że połowa, film 
dotyczy kształcenia specjalnego, a połowę czasu filmowego zajmuje nasz Powiatowy Zespół 
Szkół Ponadgimnazjalnych Nr 2 w Środzie Śląskiej. 
 
Prezentacja filmu pn. „Zawodowa strefa”. 
 
Prezentacja zdjęć z konferencji pn. „Zawodowa strefa” z dnia 26 września 2016 roku, w 
Legnicy. 
 
Zuzanna Jaskuła 
Podczas tej konferencji również najlepsi uczniowie w zawodzie i najlepsi nauczyciele, i 
najlepsze firmy współpracujące ze szkołami zostały nagrodzone, oczywiście tutaj również 
nasi uczniowie i nauczyciel.   
Pan Mirosław Kobel jeden z nagrodzonych nauczycieli jako nauczyciel zawodu w  
Powiatowym Zespole Szkół Ponadgimnazjalnych Nr 2  w Środzie Śląskiej. 
Mikołaj Pieroński – uczeń Powiatowego Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych Nr 2  uczy się w 
zawodzie mechanik precyzyjny, praktyczną naukę zawodu odbywa w zakładzie Eldisy, 
nagrodę odebrał od przedstawiciela firmy. 
Drugi uczeń nagrodzony przez Legnicką Specjalną Strefę Ekonomiczną, uczeń Technikum 
Informatycznego  Maciek Cebula. 
 
Przewodniczący Rady 
Wypadałoby pogratulować przede wszystkim Pani Dyrektor, Pani Kierownik, za to, że nasi 
uczniowie tak wysoko zaszli, jeśli chodzi o naukę zawodową. Jeszcze raz serdecznie 
gratuluję. 
 
Ad. 7/ Ocena bazy dydaktycznej w podległych jednostkach. (załącznik nr 6 do 
protokołu)       
 
Przewodniczący Rady 
Przechodzimy do punktu 6 i 7. Pragnę poinformować, że wczoraj na komisji te dwa tematy w 
obecności Pań Dyrektor zostały omówione szczegółowo, problemy które Panie Dyrektor 
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miały, zostały zgłoszone Komisji Oświaty. Komisja Oświaty przekaże je Zarządowi do 
realizacji. Jest wiele problemów, które wiążą się z funkcjonowaniem naszych szkół. 
Problemem numer jeden dla większości znany, że w tym roku mamy o 73 uczniów mniej niż 
w roku ubiegłym, co się wiąże z tym, że jednocześnie subwencja oświatowa jest niższa o 
ilość uczniów, subwencja przypada na ucznia.   
 
Ad.8/ „15 min. dla wyborców”  
 
Mikołaj Cidyło - Sołtys Michałowa 
Ja chcę nawiązać do wypowiedzi Pani Wiceprzewodniczącej, Pani Mikła na poprzedniej sesji 
w sprawie tego nieszczęsnego skrzyżowania między drogą 94 a miejscowością Ciechów. 
Pani Wiceprzewodnicząca jedzie raz na jakiś czas tą drogą, a ja dojeżdżam do pracy. I to, że 
Pani stała 10 minut w kolejce to jest pestka, a jak się stoi 20-30 minut. Już kiedyś chcieliśmy 
zorganizować, że z każdego jednego samochodu wyjdą pasażerowie i pójdą na przejście dla 
pieszych, że będą chodzić tam i z powrotem, żeby wstrzymać ruch, żeby chociaż te 
samochody w kierunku strefy komornickiej dojechały do pracy. Ale tak jak my w gronie 
uczestników i kierowców, którzy  korzystają z tej trasy doszliśmy do takiego wniosku, że 
dopóki światła nie będzie, to jest rozwiązanie i nawet i dobre rozwiązanie, bo największe 
natężenie ruchu to jest między 13.15 a 15.00 i wtedy postawić tylko, to jest do Pana 
Komendanta Policji, funkcjonariusza Policji, żeby kierował ruchem. I jest problem, mówię 
Państwu tu z ręką na sercu, jest rozwiązany. Taki mały szkopuł, a na pewno kierowcy będą 
bardzo dziękować za ten pomysł. A jeżeli załatwi to Pani Wiceprzewodnicząca, bo to Pani 
poruszyła ten temat, ja tylko w gronie kierowców rozszerzyłem to, to na pewno przyjdę na 
następnej sesji, podziękuję Pani i Panu Komendantowi Policji. 
 
Przewodniczący Rady 
Panie sołtysie temat drążony jest co najmniej od 5, 6 lat. Pomysł, nie wiem, pewnie Pan 
Komendant go rozpatrzy czy jest to możliwe, aczkolwiek interpelacja została złożona do 
Zarządu Dróg Krajowych. 
 
Mikołaj Cidyło - sołtys wsi Michałów 
Ale postawić policjanta, to nie musi być. 
 
Przewodniczący Rady 
To już Panie sołtysie temat jest zgłoszony, warty rozpatrzenia. 
 

Przewodniczący Rady ogłosił 10 min. przerwy 
 

Po przerwie wznowiono obrady. 
 
Obecnych 14 radnych.  

 
Nikt  więcej nie wyraził chęci zabrani głosu. 
 

Ad.9/ Podjęcie uchwał Rady Powiatu w sprawie: 
 

-  określenia zadań, na które przeznaczone zostaną środki Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych, 

 
Przewodniczący Rady  
Otworzył dyskusję. 
 
Nikt z radnych nie wyraził chęci zabrania głosu. 
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Przewodniczący Rady zamknął dyskusję i poddał uchwałę pod głosowanie. 

Rada Powiatu w obecności 14 radnych, stosunkiem głosów: ZA – 14; P – 0; W - 0  
podjęła uchwałę Nr XXV/108/2016 w sprawie określenia zadań, na które przeznaczone 
zostaną środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 
 

- odwołania Komendanta Społecznej Straży Rybackiej Powiatu Średzkiego 
 

Do sali wrócił radny Padewski 
Obecnych 15 radnych. 
 
Salę opuścił radny Wojewódka 
Obecnych 14 radnych. 
 
Przewodniczący Rady  
Otworzył dyskusję. 
 
Nikt z radnych nie wyraził chęci zabrania głosu. 

Przewodniczący Rady zamknął dyskusję i poddał uchwałę pod głosowanie. 

Rada Powiatu w obecności 14 radnych, stosunkiem głosów: ZA – 10; P – 0; W - 4  
podjęła uchwałę Nr XXV/109/2016 w sprawie odwołania Komendanta Społecznej Straży 
Rybackiej Powiatu Średzkiego 
 

-  powołania Komendanta Społecznej Straży Rybackiej Powiatu Średzkiego, 
 

Do sali wrócił radny Wojewódka 
Obecnych 15 radnych 
 
Przewodniczący Rady  
Otworzył dyskusję. 
 
Nikt z radnych nie wyraził chęci zabrania głosu. 

Przewodniczący Rady zamknął dyskusję i poddał uchwałę pod głosowanie. 

Rada Powiatu w obecności 15 radnych, stosunkiem głosów: ZA – 13; P – 0; W - 2  
podjęła uchwałę Nr XXV/110/2016 w sprawie powołania Komendanta Społecznej Straży 
Rybackiej Powiatu Średzkiego, 

 
- zmian w uchwale budżetowej Powiatu Średzkiego na rok 2016 

 
Nikt z radnych nie wyraził chęci zabrania głosu. 

Przewodniczący Rady zamknął dyskusję i poddał uchwałę pod głosowanie. 

Rada Powiatu w obecności 15 radnych, stosunkiem głosów: ZA – 10; P – 0; W - 5  podjęła 
uchwałę Nr XXV/111/2016 w sprawie zmian w uchwale budżetowej Powiatu Średzkiego na 
rok 2016 
 

        - uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Średzkiego na lata 2016-2024 
 
Przewodniczący Rady  
Otworzył dyskusję. 
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Nikt z radnych nie wyraził chęci zabrania głosu. 

Przewodniczący Rady zamknął dyskusję i poddał uchwałę pod głosowanie. 

Rada Powiatu w obecności 15 radnych, stosunkiem głosów: ZA – 10; P – 0; W - 5  
podjęła uchwałę Nr XXV/112/2016 w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Powiatu Średzkiego na lata 2016-2024 
 
Ad. 10/ Interpelacje i zapytania radnych. 

Przewodniczący Rady 
Na poprzedniej sesji interpelacje złożyli Pani radna Mikła i Pan radny Wojewódka. Państwo 
otrzymaliście odpowiedzi. Cy odpowiedź Panią Halinę Mikła zadowala? Zadowala. Pan 
radny Wojewódka? 
 
Radny Wojewódka 
Otrzymałem odpowiedź, dziękuję za odpowiedź, jeżeli będę miał uwagi to na piśmie dopytam 
szczegółowo. 
 
Przewodniczący Rady 
Rozumiem.  
 
Radna Rachwalska 
Ja mam takie pytanie może dotyczące pracy Rady i nas tutaj jako samorządu. Odbyła się 
piękna wizyta w Drohobyczu w której brali udział radni i pracownicy Starostwa. Ja mam 
pytanie na jakiej zasadzie, jak brzmiało zaproszenie na ten wyjazd i czy dotyczyło tylko 
pracowników Starostwa, jak dobierano skład tej delegacji? I mam takie pytanie czemu nie 
informuje się nas o takich rzeczach, nas też radnych opozycyjnych, ponieważ ja wyczytałam, 
że można było przekazać dla tego miasta, dla dzieci, bardzo ciekawe jakieś rzeczy, które 
tam im są potrzebne. A bylibyśmy w stanie taką akcję podjąć i przekazać Państwu prezenty, 
dla dzieci jakieś pamiątki, bądź przybory, czy książki polskie, które są potrzebne. To 
chciałam powiedzieć. Chciałabym również dowiedzieć się jaki był koszt wyjazdu do Niemiec, 
jakie statutowe zadania realizowali Panowie tam uczestnicząc w spotkaniu, nie wiem, z 
samorządem jednego z miast i z tym Panem, który mieszka prawdopodobnie teraz w 
Ujeździe Dolnym? Jakie zadania statutowe Powiatu realizowali Panowie jako delegacja w 
Niemczech i jakie były koszty tego wyjazdu? 
 
Przewodniczący Rady 
Dobrze, może zaczniemy od drugiego wyjazdu. Ale w kwestii formalnej Pani radna, na 
dwóch sesjach informowałem z tej oto trybuny, że jest organizowany wyjazd do Drohobycza. 
W kwestii formalnej, bo Pani mówi, że nie wiedziała o tym. Dwukrotnie na dwóch sesjach. 
Jeżeli jest taka potrzeba, wyciągniemy protokół gdzie informowałem, że organizowany jest 
wyjazd, kto z radnych chce uczestniczyć, proszę się zapisać, to tyle. Teraz odnośnie 
drugiego wyjazdu do Niemiec - w tym wyjeździe uczestniczyłem ja, Pan Starosta i Pan 
Wicestarosta. 
 
Starosta 
Zaproszenie do powiatu Hameln odbyło się poprzez, tak jak to informowałem, 
stowarzyszenie, zapomniałem teraz nazwy. Pełny koszt został po stronie organizatora. 
Także jedyny koszt jaki poniósł urząd reprezentujący w osobach Przewodniczącego Rady, 
Starosty i Wicestarosty to koszt dojazdu. Wszystko, całe trzy dni pobytu zagwarantowane 
było przez zapraszającego. Ogólnie można powiedzieć, że to jest tak jak się wyraziłem i 
sprzeczaliśmy się, Pani radna, nieraz kąśliwe uwagi na facebooku próbuje pisać pod moimi 



6 

 

postami. Na czym polega tego typu wymiana? A chociażby na tym, żeby poznać relację 
ludzi, którzy mieszkali tutaj przed wojną, to samo będziemy robić w przyszłym roku, 
honorując ludzi, którzy mieszkali w obecnych granicach Państwa Ukraina i będzie duże 
przedsięwzięcie, szykujemy się z wystawą w Muzeum i pokazaniem losów polskich 
mieszkańców wypędzonych z tamtych Rubierzy Rzeczypospolitej Polskiej. Wszyscy 
Państwo oczywiście dostaniecie zaproszenie na tą wystawę. Tu było podobnie, spotkania z 
burmistrzem miejscowości Hameln, również każdy wyjazd tego typu, studyjny wyjazd jest 
formą promocji Powiatu Średzkiego. Tych wyjazdów nie jest dużo, jeżeli jest  raz w roku jakiś 
wyjazd, w tym przypadku to był wyjazd do Hameln. Natomiast, jeżeli chodzi o wyjazd na 
Ukrainę, tak jak Pan Przewodniczący zaznaczył wyraźnie, dwukrotnie prosił o zgłaszanie się 
chętnych radnych na ten wyjazd. Wystarczyło napisać imię i nazwisko w Biurze Rady i na 
pewno taka osoba by pojechała. Pełen koszt został pokryty przez zapraszającego, mówię tu 
o kwestii wyżywienia i noclegu. To było po stronie ukraińskiej, a odbyło się to w ramach dni 
kultury polskiej w Drohobyczu. Związki z Drohobyczem, pamiętam jeszcze ponad 10 lat, czy 
nawet 20 z wizytą chóru z Drohobycza i dzieci. Natomiast od dwóch lat regularnie 
zapraszam polskie dzieci z polskiej szkoły z Drohobycza na dwutygodniowy pobyt w Środzie 
Śląskiej, zapraszający ich w okresie letnim na wakacje. Korzystają z pobytu w Ośrodku 
Szkolno – Wychowawczym. W tym roku pomógł mi również prezydent Legnicy Tadeusz 
Krzakowski, bo też jako Legnica mają współpracę z Drohobyczem, przyjął dzieci na cały 
dzień. Nie wspomnę tu już o Danielu Padewskim, Wiceprzewodniczącym Rady Powiatu, 
który swoim czasem prywatnym i jako rada sołecka miejscowości Jastrzębce również 
przyjmuje te dzieci, można sprawdzić na stronach internetowych Powiatu Średzkiego o 
relacji dzieci z pobytu w Polsce. Tyle, albo aż tyle. 
 
Radna Rachwalska 
Dziękuję bardzo za odpowiedź bardzo szczegółową, natomiast te szczegóły nie były mi 
potrzebne, jeśli chodzi o  wizytę w Drohobyczu i współpracę z polską szkołą, z polskimi 
dziećmi i polskimi mieszkańcami. Pytałam o cele statutowe kierowane do wizyty w 
Niemczech i uważam również, mogę sobie pozwolić na pewną uwagę, że poświęcanie aż 
tyle uwagi przedstawianie tutaj Pana, właściwie prywatnej osoby, który mieszka na terenie 
Powiatu i przeznaczanie mu tyle miejsca i na wystąpienie w czasie sesji to jest też troszkę 
przesada, ale to jest moje zadnie i rozumiem że ktoś może mieć inne. 
 
Starosta   
Na wizycie w powiecie Hameln, była również bardzo szeroka delegacja z Gminy Środa 
Śląska z Burmistrzem Rucińskim na czele. Także rozumiem, że te pytania również kieruje  
Pani w stosunku do Powiatu, także do Gminy Środa Śląska. Gmina Środa Śląska ma też 
współpracę z Gminą Saterland, Gmina Miękinia ma współpracę z Gminą Schwarmstedt, 
Gmina Udanin ma współpracę z gminą niemiecką, jaką? Nie pamiętam nazwy, chyba Pani o 
tym doskonale wie, także ja nie rozumiem takiego podejścia i stawianie pytania dlaczego ja 
tam pojechałem i kogo tam reprezentowałem? Reprezentowałem Powiat Średzki, byłem 
zaproszony na coroczne spotkanie stowarzyszenia, zapomniałem nazwy, mówiłem o tym. 
Byliśmy w niedzielę, te obchody się odbyły. Natomiast tak jak powiedziałem wszystko było 
po stronie organizatora i zapraszającego. 
 
Przewodniczący Rady 
Pani radna, jeśli chodzi o obywatela Niemiec, który pomieszkuje teraz w Ujeździe Dolnym, to 
jest prezes tego stowarzyszenia. W związku z tym, no czuliśmy się, albo uznałem, może tak, 
że warto go zaprosić na sesję i poświęcić mu tyle czasu ile mu poświęciliście. 
 
Radna Rachwalska 
No skoro wchodzimy już w takie szczegóły, to jest to tak ważna współpraca, że nawet 
Panowie nie znacie nazwy tego stowarzyszenia, to po pierwsze. A po drugie, efekty bardzo 
bym prosiła, jakie efekty? No wysłano, reprezentowano, ja wiem, Pan nie musi mi tłumaczyć 
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dlaczego Pan reprezentował, to jest oczywiste. Sprawuje Pan mandat radnego, piastuje 
urząd, ma Pan do tego prawo. Ale proszę mi nie tłumaczyć takich rzeczy oczywistych, bo ja 
nie oczekuję oczywistości tylko po prostu jakie efekty dla Powiatu. I ja nie pytam o to co robi 
Burmistrz, czy reprezentanci samorządu miasta Środa, tylko po prostu nasze chodzi mi o 
efekty. 
 
Przewodniczący Rady 
Byłem współuczestnikiem tego wyjazdu. Proszę Państwa, to było 35 spotkanie tak zwanych 
wypędzonych z Powiatu Średzkiego. I proszę sobie wyobrazić, że po raz 15-sty 
reprezentacja Środy Śląskiej uczestniczy w tym spotkaniu, jako Powiat byliśmy tam trzeci 
raz, wcześniej uczestniczyła tam reprezentacja Gminy Środa Śląska. Jak opowiadał Antoni 
Biszczak 12 lat temu pełniący obowiązki Burmistrza Środy Śląskiej to podczas tego 
spotkania Niemcy ich wygwizdali, rzucali w nich papierami i mówili po co wyście tu 
przyjechali, wyście nas wypędzili. Teraz kiedy byliśmy, delegacja Starostwa, delegacja 
Gminy Środa Śląska została uhonorowana siedzeniem przed całym audytorium. I między 
innymi powiedziałem, że tak jak oni czują się wypędzeni, tak samo moja rodzina, to 
powiedziałem dosłownie z Wileńszczyzny została wywieziona w 1940 roku na Syberię, 
wróciła w 1946 roku. Przywieziono ich na dworzec w Środzie Śląskiej i powiedziano „proszę 
wysiadać i szukać sobie mieszkania” I ja odczułem to, bo oprócz tych osób, które były 
wypędzone, czyli staruszkowie, ich było niewielu, natomiast tam było średnie pokolenie, 
które uznało te racje, które my przedstawiamy. Uznali, że czas, ażeby się odnieść do tego w 
sposób jaki znaleźliśmy się tutaj. Także myślę, że jest to osiągnięcie edukacyjne, a poza tym 
byliśmy tam przyjęci jak przyjaciele, a nie jak wrogowie, którzy ich wypędzili. 
 
Radna Rachwalska 
Jeżeli Pan udziela takich informacji, to ja bardzo dziękuję, bo ja urodziłam się już tutaj, mnie 
nie wypędzono, chociaż rodzinę mojego męża z Wołynia wypędzili banderowcy, ale takich 
oświadczeń proszę nie wygłaszać, bo my urodziliśmy się już tutaj. I takie wartościowanie, my 
tutaj przepraszamy, jesteśmy tutaj, bo nas wypędzono z Ukrainy, czy ze wschodu, proszę 
nie iść tą drogą, tylko tyle. 
 
Przewodnicząca Rady 
Pani radna ja dziękuję za pouczanie mnie, ale Pani wybaczy, że ja będę miał swój pogląd  
na ten temat. 
 
Starosta 
Chciałbym uzupełnić, a propos współpracy z Powiatem Hameln, a także z Powiatem  
Königswinter, to byłem dwa lata temu tam Haus Schlesien, czyli w domu śląskim i ta 
współpraca od wielu lat jest też na gruncie Muzeum Regionalnego w Środzie Śląskiej,  
wspólnych projektów Muzeum, takim powiatowym odpowiedniku niemieckiego muzeum w 
miejscowości Rinteln, to jest wszystko koło Hanoweru. Pan Dyrektor Borowski dwa albo trzy 
razy był zapraszany, więc trudno jak gdyby się tutaj spierać i mówić po co tam jedziecie? I 
tak dalej. Jedziemy, bo są pewne elementy łączące  obecnych mieszkańców Środy Śląskiej, 
byłych  mieszkańców Środy Śląskiej czy Powiatu Średzkiego z tym terenem, tak samo to 
tyczy się obecnych terenów Ukrainy i mieszkańców mieszkających tutaj. To jest chyba 
logiczne, że Dolny Śląsk to jest historia kilkusetletnia, a nie siedemdziesięcioletnia. 
 
Radna Rybacka 
Ja poniekąd chciałabym się wypowiedzieć jako historyk dlatego, że z tą miejscowością 
Hameln historycy, zwłaszcza tutaj z terenu naszego Powiatu, historycy którzy zajmują się 
historią regionu, no poniekąd współpracują i współpracowali. Dlatego, że Hameln to jest taka 
kolebka byłych mieszkańców Powiatu Średzkiego. Tutaj Pan Starosta mówił o 
stowarzyszeniu, ja oczywiście jako historyk miałam też kontakt z członkami stowarzyszenia 
oraz z Panem Przewodniczącym ówczesnym Gietlerem, tenże Pan również gościł w Lutyni. 
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To stowarzyszenie jest bardzo prężne, już w zasadzie ci mieszkańcy, niewielu ich żyje 
powymierali, ale są ich dzieci, to jest już jak gdyby drugie, czy trzecie pokolenie i naprawdę 
oni bardzo żywo interesują się tymi terenami, czy miejscem urodzenia ich rodziców. Mało 
tego, ci członkowie przy tej swojej aktywności wydają czasopismo, taki biuletyn  Neumarkter 
Verein. Ja pozwolę sobie na kolejną sesję przyniosę, pokazać. W tym biuletynie, to jest taka 
książeczka, gdzie również ukazują się takie nowinki, informacje, aktualności z terenu 
Powiatu Średzkiego. I wierzcie mi Państwo, że bardzo im zależy, naprawdę bardzo im zależy 
na tych informacjach, na tych wiadomościach. Mało tego, swego czasu właśnie w tymże 
biuletynie była publikowana monografia Lutyni w przekładzie niemieckim. Także to jest, 
myślę, ta wizyta bardzo ważna i istotna dla no byłych już mieszkańców. 
 
Przewodniczący Rady 
No tutaj w tym temacie, jeśli można dodać to pragnę poinformować, że przewodniczący tego 
stowarzyszenia, który ubiega się o to, ażeby mieszkać w Ujeździe Dolnym jest współautorem 
dwóch książek o Powiecie Średzkim. Te książki są nawet do dyspozycji w Starostwie gdzie 
opisuje wszystkie miejscowości dawnego Powiatu Średzkiego łącznie z ich historią. Myślę, 
że tyle w tym temacie. Pani radna przeszła od razu do kolejnego punktu „Wnioski i 
oświadczenia radnych”, w związku z tym jesteśmy w punkcie  „Interpelacje i zapytania 
radnych” oraz  „Wnioski i oświadczenia radnych” 
 
Ad. 11/ Wnioski i oświadczenia radnych. 
 
Radny Masłowski 
Odczytał wniosek o odwołanie radnego Witolda Rutkowskiego z funkcji Przewodniczącego 
Rady Powiatu w Środzie Śląskiej  (załącznik nr 7 do protokołu) 
 
Przewodniczący Rady 
Dziękuję. Proszę Pana Sekretarza o komentarz do tego. Aczkolwiek, jeśli można, to 
chciałem podziękować Pani radnej za wsparcie mnie, bo zgodnie z regulaminem pracy 
Rady, radnemu przysługuje ten przywilej, że może zabierać głos w każdej chwili, może 
oceniać wystąpienia osób, które występują na forum Rady. Także dziękuję za pewną 
pochwałę mojego postępowania, natomiast jak formalnie wygląda temat odwołania, proszę 
Pana Sekretarza. 
 
Sekretarz   
Odwołanie Przewodniczącego Rady następuje na wniosek co najmniej 1/4 ustawowego 
składu Rady - rozumiem, że ta liczba jest odpowiednia, tak? 
 
Radna Rachwalska 
Tak. 
 
Sekretarz 
Bo nie wiem ilu radnych się podpisało, pięciu? Tak, czyli jest spełniony warunek i Rada 
odwołuje bezwzględną większością głosów w obecności co najmniej połowy ustawowego 
składu Rady, w głosowaniu tajnym. Teraz prosiłbym o ogłoszenie przerwy, żeby sprawdzić, 
bo nie rozumiem, czy ten wniosek jest składany dzisiaj na sesji w kontekście rozszerzenia 
porządku, czy Państwo składacie wniosek…. 
 
Radny Masłowski 
Nie. 
 
Sekretarz 
Jest wniosek złożony, rozumiem Panie Przewodniczący, do porządku następnej sesji.   
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Przewodniczący Rady 
Ja rozumiem, w związku z tym, że następna sesja planowana jest na 24 listopad, a dzisiaj 
mamy 27 październik, w związku z tym nie będziemy musieli zwoływać sesji nadzwyczajnej. 
Przyjmiemy to do realizacji na następnej sesji, czyli w miesiącu listopadzie. 
   
Nikt więcej nie wyraził chęci zabrania głosu. 
 
Ad. 12/ Sprawy różne. 
 
Starosta 
Szanowni Państwo, wczoraj na komisji informowałem, żeby chętne osoby, które chcą 
obejrzeć film Wołyń zgłaszały się do Wydziału Promocji. Poniedziałkowy seans już jest 
zapełniony. Najprawdopodobniej w przyszłym tygodniu w piątek, bądź w sobotę będzie 
dodatkowy pokaz tego filmu, mamy znowu pulę 50 biletów. Do wszystkich radnych się w tej 
chwili zwracam - jak ktoś z państwa będzie chciał pójść na ten film z osobą towarzyszącą, 
proszę dzisiaj nawet po sesji dać Pani Ewie Sikorze znać i bilety będą do odbioru w 
Starostwie. Myślę, że czy nawet trzyosobowe grupy z  radnych, bo teraz ta pula zostaje tylko 
dla Państwa, bo wszyscy pracownicy, którzy chcieli obejrzeć, obejrzą w poniedziałek.      
 
Przewodniczący Rady 
Jak już wcześniej powiedziałem sesja listopadowa 24 listopada, komisje dzień wcześniej 23 
listopada. 
 
Ad. 13/ Zamknięcie sesji. 

Przewodniczący Rady wobec zrealizowanego porządku posiedzenia zamknął XXV w 
kadencji 2014 – 2018 posiedzenie Rady Powiatu w Środzie Śląskiej. 
 
Protokołowała:     
(-) 
Maria Pstrowska 
 

Przewodniczący Rady 
(-) 

Witold Rutkowski 
 
 

 


